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Vážení spoluobčané, 

v  posledním letošním vydáním Lipenec-
kého zpravodaje se sluší provést stručnou 
rekapitulaci posledního roku. Některé akce 
se opravdu povedly, těší nás a  věříme, že 
je oceníte i vy. Sem jistě patří přestěhování 
a  restaurování památek – pomníku, křížku 
a zvoničky. Dále vybudování umělého povr-
chu na dvoře ZŠ s  hezkou a  účelnou grafi-

kou a také nová zeď kolem školního dvora. Obojí bylo postaveno za 
velkého přispění paní ředitelky. Po sedmnácti letech byly obnoveny 
vnitřní prostory úřadu tak, aby naší městskou část mohl nadále re-
prezentovat. Byla dokončena ulice Na Lhotkách a v listopadu začala 
tolik očekávaná intenzifikace čistírny odpadních vod. Čtyři třídy ve 
škole byly vybaveny klimatizací a akustickými panely.

Ale všechny projekty nejsou takto úspěšné. Možná jste si všimli 
nesnází s  budováním venkovní učebny základní školy. Kvůli málo 
podrobnému projektu a obtížné komunikaci s dodavatelem zůstaly 
zatím některé prvky nerealizované. Venkovní učebnu jimi doplníme 
až v  příštím roce. Také se nám letos nepodařila rekonstrukce ulic 
Nad Údolím hvězd a Za Hrází, kde studie odhalily problémy v majet-
koprávních vztazích, které musíme nejdříve vyřešit. Ulice Za Hrází je 
spravena alespoň provizorně. 

Když se od materiálních akcí přesuneme k mezilidským vztahům, 
byl tento rok velmi intenzivní a hodnotit ho budeme schopni až s od-
stupem. Procházíme druhou vlnou pandemie koronaviru a s řadou 
omezení se vyrovnáváme snáze než na jaře. Nyní máme dostatek 
roušek a dezinfekce, ale poctivé trasování a dobrovolná a ohledupl-
ná karanténa v případě zdravotních obtíží zůstává na každém z nás, 
na vlastní odpovědnosti každého jednotlivce.

Vánoce jsou především duchovní svátky, byť se je reklamní agen-
tury často snaží prezentovat převážně materiálně. Letos máme ne-
bývalou příležitost tomuto tlaku nepodlehnout. Nakupování je ob-
tížnější než v minulých letech. Naopak přítomnosti svých blízkých si 
vážíme víc, když jsme byli nuceni na čas kontakty v rodinách omezit 
a uvědomili jsme si tím jejich význam.

Věřím, že po všech potížích v letošním roce budeme moci prožít 
nastávající svátky s větším pochopením a pokorou než doposud.

Přeji vám všem krásné a klidné Vánoce prožité ve zdraví a s lidmi, 
které máte rádi. 

 Lenka Kadlecová, starostka

Slovo starostky
NOVÁ ČISTÍRNA ODPADNÍCH VOD

Asi každý Lipaňák projíždějící kolem trafostanice v ulici Josefa Houdka 
zaznamenal čilý stavební ruch. Bagry, nakladače, jeřáby a nákladní auto-
mobily. Co se tam děje? Souběžně zde běží dvě akce. Terénní úpravy jsou 
soukromou akcí majitele pozemků bezprostředně sousedících s hlavní 
ulicí. Druhou akcí, pro Lipence důležitější, je intenzifikace čistírny od-
padních vod, jež je investiční akcí hlavního města Prahy. 

Výběrové řízení na dodavatele stavebních prací proběhlo na jaře le-
tošního roku. Nejlepší nabídku a zároveň nejvyšší kvalifikaci prokázala 
firma SMP CZ, a.s. V létě výběr schválila rada hlavního města a v polovině 
listopadu se začalo s přípravou staveniště. 

V první etapě bude postavena nová budova bezprostředně sousedící 
se stávající čistírnou. V nové budově bude instalována hlavní technologie 
a poté dojde k přebudování stávajících nádrží na kaliště. 

Nová čistírna odpadních vod bude majetkem hlavního města. Spravo-
vat ji bude Pražská vodohospodářská společnost a provozovat Pražské 
vodovody a kanalizace. PVS a PVK postupně od naší městské části pře-
vezmou také stávající vodovodní a kanalizační řad. 

Výstavba nové čistírny bude trvat dva roky a stát 163 milionů Kč. Zku-
šební provoz nové čistírny by mohl být zahájen počátkem roku 2022.

Ivana Žáková

Ráda bych touto cestou oslovila všechny občany Lipenců a  nabídla 
vám možnost čerpání nejrůznějších příspěvků sociálních služeb. Zabý-
vám se touto agendou na našem úřadu nově od letošního léta a s někte-
rými z vás jsem se již setkala – při placení obědů, ověřování dokumentů 
nebo jsme společně přihlašovali vašeho čtyřnohého mazlíčka.

Jsem tady pro vás a ráda vám pomůžu i v sociální oblasti. Vím, že tato 
pomoc v naší obci chyběla. Staráte se o staršího a nemocného či nemo-
houcího člena rodiny, který je zcela odkázán na vaši péči? Je to pro vás 
časově vyčerpávající? Víte o možnosti využít profesionálního sociálního 
pracovníka, pečovatelku, které je potřeba si ale zaplatit z vlastních zdro-
jů?  Formou příspěvků můžete čerpat podporu od státu. Byla by velká ško-
da ji nevyužít. Nebojte se na mě obrátit, poradím vám, jak na to. Společně 
vybereme, co je pro vás nejpotřebnější a nejvhodnější.

Stručně uvádím přehled příspěvků, na které máte většina z Vás nárok 
a můžete je využívat. Je to například příspěvek na bydlení, na dítě, porod-
né, rodičovský příspěvek. Dále doplatek na bydlení, pohřebné, mimořád-
ná okamžitá pomoc a jiné.

K vyřizování těchto příspěvků jsou zřízena dvě kontaktní pracoviště:

• Náměstí Osvoboditelů 732/7,  Praha-Radotín, kontakt:  
Mgr. Radka Havlinová, tel. 950 178 691

• Plzeňská 314/115, Praha 5, kontakt: Kateřina Drahotová, tel. 950 178 586

Je třeba vyplnit nejrůznější formuláře. Vím, že pro většinu z vás je to 
obtížné, a to i časově. Všechny formuláře máme k dispozici už i u nás na 
úřadu. Ráda vám pomůžu je vybrat a vyplnit.

 Blanka Raková

SOCIÁLNÍ SLUŽBY
Parkování v ulicích

Parkování je v poslední době obecně zhoršující se problém. V rodinách 
je čím dál více aut a  ne všem se vejdou na zahradu. Parkování na ulici 
však není vždy dobrým řešením. Zejména obyvatelé ulic „Na parcelách“ se 
v poslední době potýkají s častými kontrolami policie. Ulice Chovatelská, 
Ovocnářská, Pěstitelská, Spotřebitelská a Žulová jsou obytné zóny, kde dle 
zákona č. 361/2000 o provozu na pozemních komunikacích platí, že „stání 
je dovoleno jen na místech označených jako parkoviště.“ 

K původnímu modelu před zavedením obytné zóny se vrátit nemůžeme. 
Podle současných předpisů bychom museli vybudovat chodníky a změnit 
ulice na jednosměrné. Ani tak by na parkování místo nezůstalo.

Jediným rozumným řešením je zachování obytné zóny a vyznačení míst 
k parkování. Tato místa musí určit dopravní projektanti. Firmy, které jsme 
oslovili, mají první volné kapacity v lednu. Návrh parkovacích stání musí 
být následně odsouhlasen Policií ČR a  teprve pak mohou být parkovací 
místa zakreslena na vozovce.

Městská policie o tomto problému ví a je informována i o způsobu řešení 
a časovém horizontu. Bohužel, pokud je do určité ulice přivolána, musí po-
kutovat majitele všech zaparkovaných automobilů. Chápeme, že to v sou-
časné chvíli komplikuje situaci majitelům starších domů bez parkovacích 
stání. Na druhou stranu je pozitivní, že existuje řešení, které lze během 
několika měsíců provést. 

Lenka Kadlecová, Ivana Žáková

Krátké zprávy z rady
9. září
Rada rozhodla o  vypsání architektonické soutěže na přístavbu jídelny 
základní školy. Schválila záměr bezplatného pronájmu pozemku parc. č. 
1354/1 u Berounky za podmínky umožnění bezplatného využívání pozemku 
k rekreačním a sportovním účelům občanů, a také části pozemku parc. č. 
3237/1 za účelem parkování vozidel klientů hiporehabilitační služby.

22. září
Rada schválila firmu ANTE, spol. s r.o. jako dodavatele studie „Zjištění ka-
pacity pozemních komunikací, prognóza dopravního zatížení“ s nabídkou 
165 000,- Kč bez DPH.

30. září
Rada jednala o zdeformované vozovce v ulici Pod Lečí. Oprava bude státe 
více než 3 mil. Kč bez DPH. Akce bude zařazena do požadavků na rozpo-
čet na rok 2021. Rada schválila zřízení nového pracovního místa na úřadu 
městské části na úseku údržby obce a zeleně. Rada také schválila financo-
vání nové zdi školního dvora v hodnotě 792 972,29 Kč s DPH.

19. října
Rada rozhodla o umístění výdejních boxů Zásilkovny v ulici Na Bambouzku 
a o využití finančního daru od Velkotržnice Lipence ve výši 100 000 Kč na 
zakoupení nových laviček pro veřejnost. Rada projednala 5. úpravu roz-
počtu a  schválila projekční kancelář D-Plus jako dodavatele projektové 
dokumentace „Zpomalovacích opatření ve Štemberově ulici“ v  hodnotě  
113 000,- Kč bez DPH.

2. listopadu
Ing. arch. Lucie Miovská představila návrhy studie úpravy okolí kolem po-
mníku, zvoničky a křížku. Rada schválila firmu Sutherm, s. r. o. jako doda-
vatele klimatizace do čtyř učeben základní školy v hodnotě 303 316,- Kč 
vč. DPH. Rada projednala havarijní stav propustku na Lipeneckém potoce 
v ulici Českého červeného kříže u vrby.

18. listopadu
Rada schválila firmu Kärcher jako dodavatele čisticích strojů pro základní 
školu v hodnotě 286 158,- Kč a souhlasila s investicí cca čtvrt milionu korun 
na instalaci akustických panelů a osvětlení do učeben ve 2. patře pavilonu 
A. Rada vybrala ATELIER L jako dodavatele koncepce rozvoje Lipenců.

Úplné zápisy z jednání rady najdete na webu městské části v nabídce Úřad 
a samospráva – Rada MČ.

(mv)

U VRBY
V letošním roce se uskutečnilo hned několik akcí spojených s vylepše-

ním vodních ploch v Lipencích. Proběhla II. etapa revitalizace Lipanského 
potoka spolu s I. etapou úprav v Oboře, při které byl vyčištěn a rozšířen 
rybník. Dále bylo provedeno čištění toku Lipeneckého potoka a  rekon-
strukce nádrže U Vrby.

Práce na na nádrži U  Vrby jsou v  tuto chvíli nejviditelnější. Původní 
plán počítal s  dokončením revitalizace do konce listopadu, ale jak to 
tak bývá, stavba se protáhla a dokončena bude až v novém roce. Prvním 
kamenem úrazu bylo betonové dno, se kterým projekt nepočítal. Jeho 
odstranění stálo pracovníky Lesů hl. m. Prahy nemálo času a  sil. Další 
odklon od projektu bylo využití kamenů, které tvořily levou stranu nádr-
že. Ty stávající se již nedaly použít a celá stěna je tak vystavěna z kamenů 
nových. Projekt revitalizace počítá s tím, že nádrž bude větší. Pravý břeh 
bude pozvolnější a budou zde kamenné schody. Vývar a část koryta pod 
přehrážkou je širší, vývar i hlubší. Přehrážka je z betonu, stejně jako po-
žerák, a vše je obloženo pěknou kamennou stěnou. 

Rekonstrukce nádrže je investiční akcí hlavního města Prahy a „pod 
palcem“ ji má Ing. Jiří Karnecki, specialista na vodní toky z magistrátní-
ho odboru ochrany prostředí. Nádrží U Vrby investice hlavního města do 
obnovy vodotečí v Lipencích nekončí. Čeká nás III. etapa revitalizace Li-
panského potoka, dokončení revitalizace Obory a obnovení rybníku Žlá-
bek. Dokončení revitalizace Obory, finální úprava terénu kolem potoka 
a obnovení mokřadní louky a sadu je vázáno na převod pozemků od de-
velopera rezidenčního projektu Lipenecký statek do vlastnictví hlavního 
města. Ve fázi studie je i III. etapa revitalizace Lipanského potoka. A ob-
nova Žlábku? Ten již v původním místě obnovit nepůjde, ale je záměr na 
zcela novou vodní plochu kousek pod původním rybníkem.

Ivana Žáková
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ZASAĎ SI SVŮJ STROM
Půjdete-li na procházku ulicí Českého červeného kříže od ulice V Alejích 

směrem Ke Kazínu, můžete si všimnout patnácti nových třešní, které ve 
středu 28. října 2020 v rámci akce „Zasaď si svůj strom“ vysadili zájemci 
z řad Lipeneckých občanů a organizací. Každý strom má svou visačku, kde 
se dozvíte jméno patrona stromu. Svůj strom má v aleji základní škola, 
mateřská škola, Sbor dobrovolných hasičů, TJ Sokol nebo Velkotržnice Li-
pence. Realizaci projektu podporuje Nadace ČEZ, která věnovala i visačky. 

Na výsadbu dohlížel certifikovaný arboretista Jiří Řežábek, který bude po-
máhat i s následnou péčí. 

Akce se povedla, i když jsme museli dodržovat přísná hygienická opat-
ření. Výsadba probíhala v  předem určených časových úsecích tak, aby-
chom eliminovali nežádoucí kontakty. Stromy sázeli vždy jen členové jed-
né rodiny či osoby si navzájem blízké. Sice nás začátkem i koncem sázení 
provázel déšť, ten však alespoň podpořil uchycení stromků. Další zálivku 
obstarali techničtí pracovníci úřadu.

17. listopadu se sešlo dalších šest zájemců, na které se nedostala třešeň, 
a vysadilo zde jabloně. Zbývající jabloně, hrušně a javory pak vysadil pan 
Řežábek sám. Celkem bylo v rámci podzimní výsadby zasazeno 60 stromů.

Ivana ŽákováV termínu od 24. 12. do 31. 12. 2020 budou zajištěny standardní pra-
covní směny a  svoz směsného odpadu bude probíhat dle příslušných 
svozových plánů, tedy jako v běžných dnech. Díky větší zátěži na sepa-
račních místech provádíme svozy tříděných složek odpadu v posíleném 
režimu. U tříděného odpadu budou v kritických oblastech posíleny svozy 
v období 23. 12. – 31. 12. 2020, jinak bude vše probíhat také dle přísluš-
ných svozových plánů.

Svoz směsného odpadu:
• 23. – 31. 12. 2020 standardní svoz v pravidelných svozových dnech
• 1. 1. 2021 svoz až na výjimky neprobíhá, náhradní svoz proběhne 
v následujících dnech
• 2. 1. – 6. 1. 2021 bude probíhat standardní svoz s případným časovým 
posunem (max. 1 den)

Svoz tříděného odpadu:
• 23. – 31. 12. 2020 standardní svoz v pravidelných svozových dnech
• 23. - 31. 12. 2020 v kritických oblastech budou posíleny svozy ostat-
ních složek tříděného odpadu
• 1. 1. 2021 svoz až na výjimky neprobíhá, náhradní svoz proběhne 
v následujících dnech
• 2. 1. – 6. 1. 2021 bude probíhat standardní svoz s případným časovým 
posunem (max. 1 den)

Vánoční stromky do popelnice nepatří
Pokud máte veřejně přístupnou popelnici nebo kontejner na směsný 

odpad, lze stromky volně odložit vedle nich. V ostatních případech (čin-
žovní a  rodinná zástavba nebo nádoby v  kleci) prosíme o  odložení vá-
nočních stromků k nejbližším kontejnerům na tříděný odpad. Vyhozené 
vánoční stromky rozhodně nepatří do nádob na směsný odpad, protože 
výrazně snižují jejich kapacitu.

Lidé by měli stromky vyhazovat nejlépe den před odvozem komunál-
ního odpadu, aby nedocházelo k  jejich přílišnému hromadění v ulicích 
po zbytečně dlouhou dobu. Stromky jsou do vozů na komunální odpad 
nakládány v běžných svozových dnech a jejich odvoz bude probíhat po 
celý leden a únor.

Výjimka platí pro umělé stromky. Pokud už stromek dosloužil, rozhodně 
nepatří do kontejneru na tříděný ani směsný odpad, ale do sběrného dvora.

Pražské služby, a.s.

Svoz odpadu o vánočních svátcích

Zveme všechny malé občánky Lipenců narozené v roce 2020 a jejich rodinné příslušníky na vítání občán-
ků, které bude pořádat úřad MČ Praha-Lipence. 

Z důvodu platnosti zákona č. 110/2019 Sb. o Zpracování osobních údajů je nutné projevit souhlas s po-
užitím osobních údajů pro tyto účely. To je možné provést prostřednictvím formuláře dostupného na úřadu  
MČ Praha-Lipence nebo ke stažení na facebookových stránkách „Lipence“ či „MČ Praha-Lipence“. 

Vyplněný a podepsaný formulář doneste osobně nebo zašlete poštou na úřad MČ Praha-Lipence, K Obci 
47, 155 31 Praha-Lipence, a to do 29. 1. 2021. O konání akce budou rodiče přihlášených dětí informováni 
zvacím dopisem.

Rády bychom Vás touto cestou pozvaly na Vítání občánků 2021. Tato 
událost je určena pro všechny malé občánky Lipenců narozené v roce 2020. 

Pro účast na této akci je potřeba dítě přihlásit, a  to prostřednictvím 
formuláře, který naleznete na webových či facebookových stránkách MČ 

Vítání občánků 2021 Praha-Lipence. Vyplněný a podepsaný formulář doneste prosím osobně 
nebo  pošlete poštou na úřad městské části, K Obci 47, 155 31 Praha-Li-
pence, a to do 29. ledna 2021.

Věříme, že se situace uklidní a nám se jako každý rok podaří na začát-
ku března naše občánky v Lipencích přivítat. Rodiče budou o datu a místě 
konání akce vyrozuměni zvacím dopisem.

Marie Cimlerová a Ivana Slabochová

VZNIKÁ POČÍTAČOVÝ MODEL DOPRAVY V LIPENCÍCH
Na objednávku městské části provedla na konci září firma Ante, spol. 

s r.o. měření intenzity automobilového provozu v Lipencích. Měřilo se speci-
álními kamerami na sedmi místech včetně ulice Josefa Houdka, Jílovišťské, 
Černošické, Oddechové a Českého červeného kříže (viz obrázek). Naměřená 
data budou použita k vytvoření počítačového modelu současné uliční sítě 
naší městské části. Ke zpřesnění modelu dále firma Ante provádí dotazní-
kové šetření zaměřené na to, jaké způsoby dopravy v Lipencích využíváme 
a kam nejčastěji jezdíme. Prosíme o co nejširší účast v průzkumu – čím větší 
účast, tím lepší data, tím přesnější bude dopravní model.

Jakmile bude model současného stavu hotov, využijeme ho k prognóze 
budoucího vývoje. Doplníme model o plánované nebo zatím jen zvažované 
nové ulice a domy, které by mohly během příštích 20–30 let vzniknout na 
plochách určených územním plánem k zastavění. Budeme sledovat, jak by 
se zvýšilo dopravní zatížení v  ulicích, které nesou největší podíl dopravní 
zátěže již dnes – Josefa Houdka, Jílovišťské, Černošické, Oddechové. Namo-
delujeme varianty možných propojek, obchvatů nebo uzávěr a zjistíme, jaký 
efekt by tato opatření mohla mít na rozložení dopravy. Výstupy tohoto mode-
lování poslouží jako podklady při plánování budoucího rozvoje naší obce.

Celá zakázka včetně měření, dotazníkového šetření, vytvoření počítačové-
ho modelu a prognózy přijde obecní pokladnu na 200 tisíc Kč.

Martin Vanko Intenzita provozu byla měřena v sedmi bodech.

ATELIER L vybrán jako dodavatel koncepce rozvoje Lipenců
Vedení městské části si dalo za cíl vypracovat koncepci rozvoje Lipenců 

na příštích 20 let, a to s co nejširší podporou veřejnosti. V říjnu jsme ve spo-
lupráci s Institutem plánování a rozvoje hlavního města Prahy vypsali výbě-
rové řízení na vypracování této koncepce. O zakázku v předpokládané hod-

notě 750 tisíc Kč bez DPH se ucházelo pět firem. Pětičlenná komise složená 
ze zástupců městské části a odborníků z Institutu vyhodnotila jako nejlepší 
nabídku architektonického studia ATELIER L s nabídkovou cenou 550 tis. Kč. 
Smlouvu s tímto dodavatelem schválilo zastupitelstvo 7. prosince.

Půjde-li práce podle harmonogramu, projekt se naplno rozběhne v led-
nu. Od února do dubna se do přípravy bude moci zapojit veřejnost v  ří-
zených rozhovorech, diskusích u  kulatých stolů a  dotazníkovém šetření. 
Analytická část projektu bude hotová v červenci. Ve druhé polovině roku 
budou závěry z analýzy zapracovány do návrhové části strategie a také do 
koncepční rozvahy – základního urbanistického dokumentu, který pojedná 
celé území obce v měřítku 1:10 000. V září a  říjnu je naplánováno druhé 
kolo rozhovorů, kulatých stolů a další setkání s veřejností. Po celou dobu 
bude možné sledovat postup práce v aplikaci PinCity (www.pincity.cz). Fi-
nální verze koncepce bude představena v lednu 2021.

Martin Vanko

„Strategický plán rozvoje Lipenců nebudeme psát od dejvické-
ho ani brněnského stolu. Než koncepci odevzdáme, budou z nás 
lipenečtí patrioti a městskou část budeme znát na vlastní oči 
lépe, než leckterý místní občan.“

Z nabídky ATELIERU L ve výběrovém řízení

Přistavení vozidla:  

Čtvrtek: 1. dubna 2021, 29. dubna 20201
Středa: 27. října 2021
 

ulice K Průhonu 17.30–18.00 hodin
Dolní Černošice 18.20–18.50 hodin
křižovatka ulic Černošická – Na Bluku    
          

Sobota: 31. července 2021

ulice K Průhonu 10.30–11.00 hodin
Dolní Černošice 11.20–11.50 hodin
křižovatka ulic Černošická – Na Bluku              

Odevzdat můžete:   
• barvy, rozpouštědla, baterie, akumulátory,
• nepoužitelná léčiva, fotochemikálie,
• oleje a tuk, jedlý olej a tuk (v uzavřených PET lahvích),
• pesticidy, čisticí prostředky obsahující nebezpečné látky, 
• kyseliny, zásady, 
• lepidla, zářivky a jiný odpad s obsahem rtuti.    

Injekční stříkačky není možné odevzdat do 
mobilního svozu nebezpečného odpadu!  

Možno odevzdat pouze ošetřujícímu lékaři.
        

NEBEZPEČNÝ ODPAD v roce 2021
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ŠKOLNÍ DVŮR V NOVÉM KABÁTĚ
V minulých dvou číslech Lipeneckého zpra-

vodaje jste mohli zaznamenat zmínky o  škol-
ním dvoře. Tento projekt probíhal několik mě-
síců a  úspěšně byl dokončen v  průběhu října. 
Prostor o  rozloze cca 450 m2, který se nachází 
kolem nového pavilonu a  pavilonu školní dru-
žiny, dostal novou tvář. Od obou sousedních 
pozemků je nyní oddělen vysokou zdí, která 
byla postavena systémem Simple Block z tvaro-
vek pro bezespárové zdění. Tato zeď nahradila 
starou kamennou zeď, která byla poznamenaná 
zubem času a začínala se drolit. Nový povrch je 
koberec z barevného umělého kaučuku s polyu-

retanovým pojivem. Povrch je složením podob-
ný tartanu, který tvoří atletické dráhy, ale jeho 
zvláštností jsou grafické prvky v něm zapraco-
vané. Vybírali jsme je spolu s kolegy z nabídky 
firmy 4soft, která vyhrála výběrové řízení na rea-
lizaci pokládky, a pak jsme společně s grafikem 
firmy dolaďovali jejich umístění a barevné pro-
vedení. Na školním dvoře máme prvky didaktic-
ké, sportovní i relaxační. V rámci výuky mohou 
učitelé se svými žáky venku procvičovat hodiny, 
světové strany, zlomky nebo úhly. V  hodinách 
tělocviku mohou učitelé pro výuku využít sek-
tor pro skok do dálky z místa, několik stanovišť 

pro kruhový trénink nebo různé běžecké a ská-
kací dráhy. Zejména školní družina zase využije 
grafiku zaměřenou na relaxaci – např. twister, 
člověče nezlob se nebo šachovnici.

Školní dvůr zkrátka prokoukl. Mlat, kačírek, 
zámkovou dlažbu i torzo trávníku nahradil umě-
lý povrch, který je praktický, téměř bezúdržbo-
vý, bezpečný a  navíc i  pěkný a  funkční. Velké 
poděkování patří vedení městské části za zajiš-
tění financování této akce a za podporu, kterou 
jsme při realizaci potřebovali.

Jitka Krůtová
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Mateřská škola

Vánoční těšení
I přesto, že jsme se nevyhli ani v  této části 

školního roku omezením a  nastavení nového 
režimu pro rodiče i  děti, mateřská škola byla 
otevřená a  tudíž jsme mohli plnit nový školní 
vzdělávací plán i připravené kulturní, sportovní 
a společenské aktivity.

Z kulturních akcí proběhlo divadelní předsta-
vení „O Palečkovi“ v podání Rostislava Nováka, 
„Na koumáky“ si děti zahrály s Vandou a Stan-
dou, „Swingující marionety“ představil dětem 
světoznámý umělec pan Pavel Vangeli.

Na bruslení do Černošic jsme se vypravili tři-
krát, bohužel pak nám stadion zavřeli. Pokusíme 
se bruslení znovu naplánovat a  zrealizovat, po-
kud to rozvrh a časová dotace na stadionu dovolí.

Paní učitelka ze třídy Ježků nakoupila potra-
viny a připravila těsto a nádivky na pečení po-
svícenských koláčků. Děti si jedno dopoledne 
nazdobily papírové potravinové košíčky a druhý 
den jsme se pustili do pečení. Zdařilé dobroty si 
odnesly hrdě domů na ochutnání.

Dýňování a haloweenský karneval s tancem, 
soutěžemi, strašením a mlsáním proběhl bez ro-
dičů. Lampionový průvod se bohužel také neko-
nal, ale děti si tuto akci užily spolu. Vydlabané 
dýně, které vytvářely na jednotlivých třídách, si 
už mohly prohlédnout spolu s rodiči. Aktivní ro-
diče využili výzvy a příležitosti, vydlabali spolu 
s dětmi dýni doma a přinesli ji na výstavku. Z té 
se těšili všichni, kteří šli kolem školky a na roz-
svícené dýně se mohli podívat. 

Výlet do Čechovy stodoly jsme zrealizovali za 
krásného slunečného počasí. Děti si vybarvily 
dřevěného čertíka nebo čertici, popovídaly si 
s  laskavým čertem a  andělem a  zazpívaly pís-
ničky. Na oběd jsme se vrátili do školky.

Rozsvěcení stromečků proběhlo bez účas-
ti rodičů a  lipenecké veřejnosti. Pro naše děti 

jsme připravily celodenní projekt „Sváteční den 
ve školce“ a  řádně jsme si jej užili. Pečení vá-
noček, sledování pohádky, zpívání koled, dopis 
Ježíškovi a rozzářené oči u svítícího vánočního 
stromečku hovořily za vše.

Bohužel v  rámci letošního opatření nepro-
běhlo ani Mikulášské nadělování s  pomocí 
a  účastí dětí ze základní školy. I  tak se paní 
učitelky převlečené za čerta, anděla a  Mikulá-
še svých rolí zhostily velmi profesionálně. Bylo 
krásné sledovat děti plné očekávání, radosti 
a  úsměvů. Balíčky, které k  nadílce dostaly, si 
odnesly domů.

V  době, kdy tento článek píši, nevím, jak to 
celé dopadne. Zda-li budeme mít vánoční be-
sídky s rodiči venku u rozsvíceného stromečku, 
nebo ne. Každopádně vím, že děti i zaměstnanci 
naší mateřské školy UŽ SE ZASE TĚŠÍ NA JEŽÍŠKA.

Všem přeji klidný rodinný adventní čas, 
úsměv na tváři a v novém roce pevné zdraví.

Doris Rosenkrancová, ředitelka školky

DRUHÁ VLNA distančního vzdělávání
Většina čtenářů zřejmě má osobní zkuše-

nost s  distanční výukou, anebo zná někoho, 
kdo ji má. Není to procházka růžovým sadem, 
že? Při home office člověk neztrácí čas cesto-
váním a nemusí se strojit. To je fajn. Tím ale vý-
hody home office v čase koronakrize asi končí. 
V některých rodinách pracuje z domova nejen 
mamka, ale i taťka. Každý ke své práci potřebu-
je počítač a také klid. Jenže ten většinou není, 
protože je tu ještě to dítko školou povinné :-). 
A  kdyby jen jedno! Není jednoduché skloubit 
svou práci a k tomu děti popohánět do učení, 
vysvětlovat, co nestihly pochytit při on-line vý-
uce, a vedle toho všeho ještě vést domácnost. 
Rodič je tedy kromě zaměstnance na home 
office také uklízečem, nákupčím, kuchařem… 
a  v  této době i  učitelem a  často také psycho-
logem. A to vše na plný úvazek. Musí to být do-
cela mazec a zkouška trpělivosti pro všechny.

Ani na druhé straně to ale není jednoduché. 
„Vždyť děti nejsou ve škole a  těch pár hodin 
on-line, co učitelé vysílají, to je nějaká práce?“ 
Je pravda, že učitelé dnes nejsou ve spojení 
s žáky svých 22 vyučovacích hodin, které tvoří 
jejich plný týdenní úvazek. On-line výuku totiž 
nepovažujeme za stěžejní, ale jako doplněk 
distančního vzdělávání. A  i  za těmi několika 
hodinami u obrazovky je skryta spousta práce. 
Je nepříjemné, když nevidíte, kdo je na druhé 
straně příjmu. Je sice pár dětí, které skutečně 
nemají kameru, ale řada dalších si ji z nějaké-
ho důvodu nezapíná a užívá si anonymitu. Ob-
zvlášť na druhém stupni tak učitelé často mluví 
„k nikomu“. Při výkladu nové látky nevidí chá-

pavé či nechápavé výrazy dětí, a tak nemohou 
pružně reagovat. Ač se to nezdá, tohle je hodně 
vyčerpávající. I opravování prací žáků je nároč-
nější, než když si učitel vezme sešit a červenou 
propisku. A  to nemluvím o  tom, kolik hodin 
času učitelé v této době věnují sebevzdělávání. 
Učit se pracovat s moderními technologiemi je 
přirozené pro dnešní mladou generaci. Však se 
jí také říká „počítačoví domorodci“ :-). To pro ty 
dříve narozené, kteří pamatují dobu před érou 
mobilů a počítačů, je každá technická novinka 
velkou překážkou. Jsem ráda, že se jí nikdo 
z učitelů nezalekl, a všichni ji vzali jako výzvu, 
kterou postupně společně zdoláváme.

Je to těžké období pro všechny. Toho jsme si 
vědomi a  snažíme se podmínky pro distanční 
výuku nastavovat tak, aby rodiny co nejméně 
zatěžovala. Při sestavování rozvrhu on-line 
hodin jsme si dali tu práci, že jsme sledovali, 
v  jakých třídách jsou sourozenci. Není možné 
postavit rozvrh tak, aby žádní dva sourozenci 
neměli on-line hodinu zároveň, ale máme ve 
škole i sourozenecké trojice, a tak jsme se sna-
žili nedat on-line hodinu zároveň všem třem. 
Anebo víme, že nesmí mít on-line hodinu 2.B 
a  zároveň 4.B. Proč? Protože sedm dětí, celá 
jedna třetina dětí z 2.B má sourozence právě ve 
4.B. Není možné uhlídat všechno, ale snažíme 
se dělat maximum. Občas na některá rozhod-
nutí máme málo času, protože se je dozvídáme 
se zpožděním. Ministři školství a zdravotnictví 
do poslední chvíle před tiskovou konferencí li-
citují o pravidlech uvolňování, takže veřejnost 
má obvykle informace dříve než my, protože do 

školy přijde oficiální zpráva datovou schránkou 
nejdříve druhý, někdy až třetí den.

V  čem jsme se oproti jarní vlně posunuli? 
Máme více notebooků, které můžeme zapůjčit 
dětem, pokud nemají vlastní, nebo se o jeden 
střídá více osob v  jedné domácnosti. Zatímco 
na jaře jsme jich půjčovali ani ne deset, v pod-
zimní vlně je mezi dětmi půjčeno více než 
třicet školních notebooků. Podařilo se nám 
zprostředkovat i  dar z  nadace Nory Fridricho-
vé, takže několik dětí (většinou z  neúplných 
rodin, kde děti žijí jen s jedním rodičem) do-
stalo vlastní počítač. Posunuli jsme se také 
v  nástrojích, které pro distanční výuku použí-
váme. V jarní vlně jsme se učili pracovat v pro-
středí Edookit, které je určeno především pro 
školní administraci. Už druhým rokem v  něm 
vedeme třídní knihu, docházku a  používáme 
ho jako hlavní komunikační nástroj s rodiči. Na 
jaře jsme začali využívat také modul pro zadá-
vání domácích úkolů, ale pro distanční výuku 
to není úplně to pravé ořechové. A tak jsme se 
nyní pustili do prozkoumávání výhod G-Suite, 
tedy prostředí, které nabízí Google. Pro on-line 
hodiny používáme už od jara nástroj Google 
Meet, ve druhé vlně jsme začali pomalu vyu-
žívat prostředí Google Classroom, tedy česky 
Učebnu. To je něco jako „nástěnka“,na kterou 
můžeme dávat dětem různé informace, úko-
ly, práce, přehledy, kvízy nebo i videa. Funkcí 
mnoho, a  než prozkoumáme jedno prostře-
dí, vývojáři Google zařadí nové funkce a  bez 
upozornění je postupně přidávají do systému. 
Takže včera to bylo nějak, a dneska to vypadá 

jinak. Mladí přijímají tyto změny snadno a tak 
nějak samozřejmě, ale pro starší generaci je 
to hodně náročné, a  proto před svými kolegy 
a kolegyněmi smekám. Většina z nich pracuje 
ne osm, ale deset nebo i dvanáct hodin denně. 
A to nepočítám čas, kdy třeba ještě před usnu-
tím promýšlí, jaký kvíz pro děti vytvoří, aby je 
lépe u obrazovky zaujali.

Vím, že jsou školy, které učí všechny hodiny 
podle původního rozvrhu on-line. Nemyslím si, 
že je to správné řešení. Znám pár ředitelů, kte-
rým někteří učitelé odmítli on-line hodiny vést. 
Na druhou stranu jsou i takové školy, které jen 
zasílají úkoly a  on-line hodiny nemají vůbec. 
Jsem moc ráda, že lipenecká škola nepatří ani 
do jedné z těchto skupin. Vážím si svých kole-

gů za to, jak zodpovědně k distanční výuce při-
stupují. Pro některé to byla celkem přirozená 
záležitost, protože s  informační technikou si 
„tykají“, ale pro jiné to byla výzva. Zdolat oba-
vu, překonat svůj respekt a  plavat ve vodách 
neprobádaných :-). Vážím si i rodičů, kteří plní 
všechny své role trpělivě a všechna rozhodnutí 
školy přijímají vstřícně a s pochopením. A sna-
žím se chápat ty rodiče, kteří nám vyčítají, že 
děti nutíme ve škole i na vycházce nosit roušky. 
Není to náš výmysl, ale nařízení nadřízených 
orgánů. Jsme vzdělávací instituce. Vychovává-
me naše žáky k tomu, aby z nich vyrostli zodpo-
vědní a zdravě sebevědomí mladí lidé. Učíme 
je mít vlastní názor a umět si ho prosadit. Ale 
učíme je i tomu, že někdy je potřeba se podří-

dit většině. Anebo respektovat takové nařízení, 
které se nám nelíbí a  třeba s ním i nesouhla-
síme. 

V době, kdy vzniká tento článek, už do školy 
chodí prvňáci a druháci a vedení školy intenziv-
ně připravuje pravidla pro návrat dalších roč-
níků. Druhá vlna je snad už u konce. Ale úplný 
konec to asi ještě není. Už nyní se mluví o třetí 
vlně, která se očekává po Novém roce.

Děkuji našim rodičům za spolupráci a všem 
přeji, abyste si konec tohoto podivného roku 
užili co možná nejlépe, abyste měli klidné Vá-
noce a abyste byli Vy i Vaši blízcí zdraví.

 

Jitka Krůtová, ředitelka školy
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PODIVNÝ ROK FOTBALISTŮ
Fotbalisté TJ Sokol Lipence jsou zvyklí pravi-

delně na konci roku bilancovat uplynulou sezó-
nu. Svolají valnou hromadu, vyhodnotí výsledky 
jednotlivých mužstev, ocení nejlepší hráče i pra-
canty a akci zakončí taneční zábavou v hasičár-

ně. Tohle všechno si letos museli odpustit. Covid 
nedovolí trénovat, natož se scházet v  našlapa-
ném sále hasičské zbrojnice. 

Byl to ve fotbale podivný rok, jako takřka ve 
všech ostatních oblastech života. A-tým stihl 

Jednotka sboru dobrovolných hasičů byla vel-
mi ovlivněná první vlnou pandemie COVID-19. 
Musely být ze dne na den zřízeny směny hasičů 
o  maximálním počtu čtyř lidí na 24hodinovou 
směnu na vlastní zbrojnici. Celkové dění ve sboru 
se zastavilo včetně mládeže.

Přišla druhá vlna a  celý proces se opakuje. 
Konkrétně od 1. října 2020 je jednotka znovu 
aktivní a slouží 24hodinové směny. Zajišťuje tak 
akceschopnost Hasičského záchranného sboru 
hlavního města Prahy.

Hasičský záchranný sbor je nucený sloužit 
v minimálních stavech a není tak možné zajistit 
bezpečnost hlavního města. Proto jsou nasazeny 
jednotky sborů dobrovolných hasičů. Praha je 
rozdělena do čtyř sektorů a jednotky v nich jsou 
rozděleny podle dislokace ke stanicím Hasičské-
ho záchranného sboru. Naše jednotka je zálohou 
stanice HS-8 Radotín a  HS-11 Modřany v  běžné 
činnosti Integrovaného záchranného systému.

Od 1. října se naše jednotka podílela na dva-
nácti událostech včetně šesti sloužených 24ho-
dinových směn. Celkově jsme u  zásahů včetně 
směn strávili kolem 150 hodin. Vzhledem k situa-

ci jsou směny rozvrženy i na celý měsíc prosinec, 
pokud by se situace zhoršila. Budeme jen doufat, 
že nebudeme trávit vánoční a  novoroční svátky 
na směnách.

Při celkovém ohlédnutí na celý rok naše jed-
notka zasahovala u  59 případů včetně směn. 
Konkrétně se jednalo o osm požárů, čtrnáct pří-
padů spojených s  epidemií a  třicet sedm tech-
nických událostí včetně dopravních nehod nebo 
otvírání uzamčených prostor. U  51 případů byla 
naše jednotka první u události – to je vzhledem 
k plošnému pokrytí HZS obdivuhodné.

Velké díky patří hlavně všem klukům v lipenec-
ké zásahové jednotce, kteří jsou ochotni pomáhat 
na úkor svého volna a rodin. Z vervou nasazují své 
zdraví a  čas při zásahu nebo během vzdělávání 
v požární ochraně. Díky ale patří i městské části 
Praha-Lipence, která nás podporuje v  nelehké 
chvíli, a  také občanům Lipenců za vaši podporu 
a uznání. Doufám, že se brzy všichni znovu sejde-
me při běžném bytí v naší krásné obci.

 
Lukáš Rak, velitel jednotky 

Sboru dobrovolných hasičů Praha-Lipence

Pandemie a hasiči Praha-Lipence

v  březnu odehrát jediné mistrovské utkání – 
a pak byly soutěže zastaveny. „Stalo se to popr-
vé v historii,“ konstatoval sekretář klubu Antonín 
Kříž. Nikdo také nepostupoval a  nesestupoval. 
Takže potom v srpnu do nového ročníku vstoupi-
ly týmy dospělých se stejnými soupeři jako v mi-
nulém roce. Jenže po osmi kolech se zápasy zase 
přerušily. Pokud covid a  vláda dovolí, soutěže 
nastartují už 16. ledna a poběží asi až do konce 
června. Na začátku roku tedy zcela jistě odpad-
nou pravidelné zimní turnaje a přátelské zápasy 
a budou se hrát rovnou mistráky. Vedení klubu 
uvažuje i o pronájmu hřišť s umělým povrchem, 
protože naše travnaté hřiště zřejmě nebude způ-
sobilé snést zápasy všech družstev od mladší 
přípravky až po starou gardu.

Přitom oba týmy dospělých si v dosavadních 
bojích o body vedly velmi dobře. A-tým i B-tým 
se držely v popředí tabulek, nyní je áčko čtvrté 
a béčko šesté, ale má o zápas méně než soupe-
ři před ním. Slušně také hrála stará garda. Byla 
dokonce v  čele skupiny, pak ale utržila debakl 
s  Aritmou a  klesla na druhé místo. Příjemným 
překvapením byli starší žáci. „Báli jsme se, že 
kluci po přechodu na velké hřiště a proti starším 
a  větším soupeřům budou dostávat příděly,“ 
řekl šéftrenér mládeže Martin Říha. „Celkem si 
ale zvykli, a i když dvakrát opravdu dostali více 
než deset gólů, v dalších zápasech hráli docela 
vyrovnané partie a jednou dokonce vyhráli. Byli 
jsme moc rádi, protože jim to nalilo energii do 
žil,“ dodal Říha. Snažili se také kluci v  mladší 
a  starší přípravce. Zvlášť starší často vyhrávala 
a  v  neoficiální tabulce se drží na třetím místě. 
Mladší přípravka je osmá z deseti mužstev.  

Co bude dál, je těžké předvídat. Je pravděpo-
dobné, že aspoň zpočátku nebudou zápasy pří-
stupné divákům. Pokud se podaří dohrát aspoň 
polovina soutěže, bude se podle upravených 
pravidel postupovat a sestupovat. Důležitější ale 
bude aspoň se na to hřiště dostat, zahrát si a za-
trénovat a udržet u fotbalu především mládež. 

Z mimofotbalových akcí stojí za zmínku výmě-
na kotle v budově na hřišti. Už není zapotřebí ka-
ždou chvíli běhat přikládat uhlí a do ovzduší už 
neunikají škodlivé zplodiny. Byt správce, klubov-
nu, šatny a  sprchy nyní vytápí ekologický kotel 
na peletky s automatickým ovládáním. 

Ovšem trávník je zase v ohrožení. Na začátku 
listopadu do areálu vniklo stádo divokých prasat. 
Kanci překonali elektrický ohradník frontálním 
útokem a  těly přetrhali dráty navzdory tomu, že 
dostali rány 24voltového napětí. Pak rozryli svah 
za horní brankou, na hrací plochu zatím nešli. 
Doufejme, že jich po mysliveckých honech ubude.  

(jkl) 

Stará garda po letech znovu začala hrát pravidelnou soutěž – Ligu gentlemanů 40+. I ta však byla 
v říjnu přerušena. Foto: TJ Sokol Lipence

Když jsme v loňském roce plánovali mode-
lářské akce, bylo ještě nebe plné dopravních 
letadel, které pravidelně brázdily oblohu nad 
modelářským letištěm. Vždy jsme se zájmem 
řešili, kam které letí a jaký je to typ. V současné 
době už vídáváme jen ojedinělé přelety policej-
ních či  záchranářských vrtulníků a osamocené 
ultralighty s víkendovými nadšenci u knyplu.

Doba se pomalu mění a nebe, které je naše 
moře, se mění s ní. Z plánovaných letošních 
akcí nesešlo a měli jsme velké štěstí, že probí-

Není nebe bez letadel
haly v prázdninové uvolněné době. Bylo potě-
šením potkat znovu  kamarády a prohodit pár 
slov o letadlech a zážitcích z jiných letišť. Proto 
nás tento koníček všechny baví a potkávání se 
je jednou z jeho krásných radostí. 

Ať je to jak je to, bude zase dobře. Těšíme 
se na další společnou modelářskou sezónu ve 
vzduchu i na letištní travnaté ploše Modelář-
ského klubu Lipence. PF 2021.

Daniel Krob, náčelník klubu
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STAVEBNÍ KOMISE v roce 2020
Stavební komise je poradní orgán rady. Svá 

stanoviska komise poskytuje radě a  zastupitel-
stvu jako podklady k projednávání záležitostí tý-
kajících se například územního plánování, nové 
výstavby nebo správy obecních pozemků.

V  roce 2020 se komise mimo jiné vyjadřova-
la k  sedmi podnětům na změny územního plánu 

v různých lokalitách Lipenců, projednala různé vari-
anty parkoviště u lávky v Dolních Černošicích a také 
například záměr vybudovat u  Berounky jízdárnu 
a  areál pro koňské pólo. Z  členů komise se zfor-
movala Pracovní skupina pro strategický plán roz-
voje, která spolupracovala s  Institutem plánování 
a rozvoje hlavního města Prahy na přípravě zadání 

Pracovní poměr na dobu: neurčitou s tříměsíční 
zkušební dobou
Pracovní úvazek: plný pracovní úvazek (40 hod. 
týdně)
Místo výkonu práce: Praha
Termín nástupu: 1. února 2021 nebo dle dohody
Platové zařazení: 4. platová třída podle naříze-
ní vlády č. 341/2017 Sb., o platových poměrech 
zaměstnanců ve veřejných službách a  správě 
v platném znění

Výběrového řízení se může zúčastnit uchazeč, 
který splňuje tyto podmínky:
•  je občanem České republiky nebo cizím stát-

ním příslušníkem s trvalým pobytem na území 
České republiky, který ovládá český jazyk a do-
sáhl věku 18 let

•  dosáhl minimálně středního vzdělání s  výuč-
ním listem nebo středního vzdělání

•  je držitelem řidičského oprávnění min. skupiny 
„B“

• je způsobilý k právním úkonům
• je trestně bezúhonný
• je zdravotně způsobilý

Přihláška musí obsahovat:
• jméno a příjmení uchazeče
• datum a místo narození uchazeče

• státní příslušnost uchazeče
• místo trvalého pobytu uchazeče
•  číslo občanského průkazu nebo číslo dokladu 

o povolení k pobytu na území České republiky, 
jde-li o cizího státního příslušníka

• telefonní spojení a e-mailovou adresu
• datum a podpis

K přihlášce je nutné přiložit:
•  strukturovaný životopis, ve kterém budou uve-

deny údaje o dosavadních zaměstnáních a od-
borných znalostech a dovednostech

•  výpis z  evidence rejstříku trestů ne starší  
3 měsíců

•  ověřenou kopii dokladu o nejvyšší dosažením 
vzdělání

•  osvědčení o absolvovaných kurzech a školeních

Písemné přihlášky s požadovanými doklady 
je nutno doručit na podatelnu Úřadu MČ Praha-
-Lipence, K Obci 47, 155 31 Praha-Lipence nej-
později do 12:00 hod. dne 8. ledna 2021.

Obálku s přihláškou prosím viditelně ozna-
čit textem „Výběrové řízení – pracovník“.

Další informace poskytne tajemník úřadu MČ 
Praha-Lipence Ing. Petr Jindra, tel. 257 924 350.

Vyhlašovatel si vyhrazuje právo zrušit toto vý-
běrové řízení kdykoliv jeho průběhu.

Výběrové řízení na pozici Pracovník údržby zeleně  
a komunikací, řidič silničních motorových vozidel

V roce 2020 jsme se kvůli pandemii sešli 
pouze dvakrát – jednou osobně a  jednou na 
dálku přes videohovor. Ani tak nás pandemie 
nezastavila a pracovali jsme na zlepšení inter-
netových stránek a přístupu k  informacím pro 
občany. Při vypuknutí pandemie jsme se sna-
žili vymyslet způsoby, jak co nejrychleji a  ne-
jefektivněji zprostředkovat informace o  růz-
ných vládních opatřeních. Tyto zkušenosti jsme 
pak lépe aplikovali během druhé vlny.

Co jsme zvládli v roce 2020?

Internetové stránky

Změnili jsme vzhled titulní stránky a udělali 
nové ovládání menu a výpisu zpráv, úřední des-
ky, zápisů, smluv. Udělali jsme kalendář svozů 
odpadů, zlepšili stránku o  odpadech a  nově 
přidali kroniku za rok 2019. Na stránkách je 
možnost se přihlásit k odběrům novinek, kde 
budete dostávat e-mailem nejnovější informa-
ce zveřejněné na internetových stránkách. Jed-
ná se hlavně o  informace vyvěšené na úřední 
desku a zápisy z jednání rad a zastupitelstev.

Facebook

Aktuálně naše facebookové stránky sleduje 
400 lidí. Od začátku roku nás začalo sledovat 
155 nových uživatelů této sociální sítě. Za tento 
nárůst děkujeme. Budeme rádi, když se ke sle-
dování obecních facebookových stránek přidá 
co nejvíce lidí. Je to nejrychlejší kanál k šíření 
informací.

Mobilní rozhlas

Stejně jako u  Facebooku se zvedá počet 
registrovaných uživatelů i  u  služby mobilního 
rozhlasu. Bohužel nám ale uživatelé při regis-
traci na sebe dávají málo údajů, které by nám 
pomohly zprávy lépe zacílit. Adresa je velmi 
důležitá, jelikož při zasílání zprávy o  poruše 
elektřiny či vody zasíláme zprávu primárně na 
registrované uživatele na dané adrese.  Stejně 
tak je důležitý souhlas GDPR. Bez tohoto sou-
hlasu vám nemůžeme žádnou zprávu zaslat. 
Aktuálně máme stále 90 uživatelů bez tohoto 
souhlasu.

Co bychom rádi dokázali v novém roce?

Budeme pokračovat v práci na inovaci a mo-
dernizaci sdělovacích prostředků, tak aby 
se k  vám informace dostávaly co nejrychleji 
a  hlavně srozumitelně. Rádi bychom uspořá-
dali výběrové řízení na grafika, který by vtiskl 
veškeré tištěné i elektronické komunikaci úřa-

du jednotný vzhled. Pracujeme také na moder-
nizaci klasického rozhlasu, aby byl rozhlas na 
každém místě slyšet a  rozumět. Pokud máte 
i vy nápady či připomínky, budeme rádi, když 
nám je napíšete na e-mail komunikacni.komi-

se@mclipence.cz. Děkuji členům komise za 
odvedenou práci.

Lukáš Veselý, předseda Komise pro komuni-
kaci a otevřený přístup k informacím

Informace z Komise pro komunikaci a otevřený přístup k informacím

pro výběrové řízení na zpracovatele této koncepce. 
Komise také pomáhala radě při jednáních s Natlan-
dem o záměrech tohoto developera v Lipencích.

Členové komise Michaela Dohnálková, Tereza 
Dolečková, Marek Janka, Jan Kadlec, Karel Krůta, 
Pavel Muller, Stanislav Řezník, Petr Šindelář, Pa-
vel Šubrt a Michal Zahradník pracují pro obec ve 
svém volném čase a zadarmo. Patří jim za to po-
děkování a uznání.

Martin Vanko, předseda Stavební komise
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Lip KAFE
Náš příběh začal, když jedné z nás diagnos-

tikovali celiakii. Dát si někde něco dobrého, co 
neobsahuje lepek, bylo téměř nemožné. A pro-
tože máme rády sladké, zkoušely jsme si upéct 
něco dobrého samy. Povedlo se! Nápadů na zá-
kusky stále přibývalo. A když jsme viděly, jaký 

STUDIO 3D TISKU v Lipencích
Loňský absolvent naší základní školy Ma-

touš Vavřička má jako hobby novou technolo-
gii – 3D tisk. Řada lidí si pod tímto pojmem 
nedokáže nic konkrétního představit. Matouš 
ale před třemi lety dostal k  vánocům 3D tis-
kárnu a začal se 3D tisku věnovat. Nejprve za-
čal tisknout plastické obrázky (fotografie) pro 

sebe a  svoji rodinu, dále pak pro kamarády. 
Protože o tyto obrázky začal být velký zájem, 
spojil síly s  bratrem Šimonem. Ten aktivitu 
podpořil vytvořením webových stránek, kde 
lze obrázky zakoupit. Z  jakékoliv dodané fo-
tografie si můžete nechat vytvořit například 
podsvícený obrázek, který můžete používat 

jako noční lampičku nebo jej pověsit na zeď. 
Navíc v  boxu můžete vytištěné obrázky libo-
volně měnit. Více informací najdete na webu 
www.lithophanebros.cz.

Lucie Vavřičková

to má úspěch a kolik je kolem nás bezlepkářů, 
rozhodly jsme se otevřít si kavárnu a  potěšit 
našimi dobrotami i  ostatní. Prostory se nám 
podařilo najít až u vás v Lipencích v Černošické 
ulici. I když se do povědomí místních obyvatel 
dostáváme pomalu, díky trhům, které jsme 
před pandemií rozjely, kde se dalo, máme své 
stálé zákazníky. Máme plno nových nápadů na 
rozšíření nabídky a těšíme se, až je budeme mít 
komu předvést.

Kristýna Procházková

Velkotržnice Lipence

Uplynulý rok ve Velkotržnici Lipence

Pravidelní návštěvníci Velkotržnice si jistě 
všimli, že areál prochází velkými změnami. Bě-
hem posledních dvou let se mění k nepoznání. 
V celém areálu zavládl pořádek díky pravidelné-
mu úklidu. Od loňského roku bezpečněji a s vět-
ším komfortem parkují auta zákazníků na roz-
šířené ploše u vjezdu do areálu. Desítka, jak se 

Celosvětová pandemie COVID-19 zasáhla do fungování Velkotržnice stejně jako do života nás všech. Areál při 
první i druhé vlně pandemie fungoval v omezeném režimu podle platných vládních opatření. Vedení Velkotržnice  
spolu se zaměstnanci vytváří vhodné podmínky pro velkoobchodní nájemce tak, aby si stálí zákazníci mohli 
nákupy obstarávat v klidu a bezpečí. Pravidelně probíhá desinfekce vnitřních i venkovních prostor, striktně 
jsou dodržována nezbytná hygienická opatření.

říká hlavní zeleninové hale, získala lepší vnější 
kabát a  vylepšovalo se také uvnitř. Vznikly zde 
menší skladovací prostory a zákazníci i nájemci 
určitě ocení nové toalety a  umývárny. Také na 
Květince proběhla tolik potřebná rekonstrukce 
sociálního zařízení. Nelze si nevšimnout úprav 
volných ploch. Místa, kde byl dosud nepořádek, 
dostávají užitečnější využití. Pro zaměstnance 
i návštěvníky areálu slouží k občerstvení i krát-
kému odpočinku moderní bufet. Za zmínku stojí 
postupné zavádění nejmodernějších technologií 
v  chladírenských prostorách, které nejvíc ocení 
provozovatelé velkoobchodů s ovocem a zeleni-
nou. Staré a nevyužité prostory postupně nahra-
zují nové a moderní velkosklady, novější podobu 
a vylepšení získávají i ty stávající.

Změny, kterou nelze přehlédnout, si všimne-
me hned při vjezdu do velkotržnice. Během 
letních měsíců zde vyrostla nová vjezdová brá-

na s  moderní technologií platby a  kvalitním zá-
zemím pro obsluhu. Restaurace U  Rytíře, která 
dlouhá léta sloužila zaměstnancům i  návštěv-
níkům tržnice, byla uzavřena. V  současné době 
v těchto prostorách probíhá rozsáhlá rekonstruk-
ce a  modernizace. Těšíme se, že vznikne další 
místo, kde se budeme moci dobře najíst.

I  v  této nelehké době Velkotržnice spolupra-
cuje s  okolními městskými částmi a  pomáhá 
potřebným. Organizuje nákupy seniorům a  ne-
mocným lidem, zajišťuje dovoz léků, desinfek-
ce i  stále tolik potřebných roušek, materiálně 
i finančně přispívá městské části Praha-Lipence 
a lipenecké základní škole. 

Plánů na modernizaci areálu má vedení Vel-
kotržnice ještě spoustu. To, jak rychle budou 
práce postupovat, záleží nejen na koronavirové 
situaci, ale také na probíhajícím jednání o změ-
ně územního plánu, vlastnících pozemků a Ma-
gistrátu hlavního města Prahy. Podnět na změnu 
územního plánu s cílem stabilizace Velkotržnice 
ve stávajících parametrech byl městskou částí 
Praha-Lipence podán. Splněn byl i  požadavek 
podpisu memoranda mezi provozovatelem Vel-
kotržnice, zástupcem vlastníků a městskou částí 
Praha-Lipence. Memorandum obsahuje závazek 
provozovatele na vlastní náklady splnit základní 
podmínky modernizace Velkotržnice, a to přede-
vším technické infrastruktury. Nyní se očekává 
předložení podnětu ke schválení zastupitelstvu 
hlavního města, aby mohl být zahájen proces po-
řizování změny ÚP.

Postup státní správy v oblasti územního plá-
nování je složitý a zdlouhavý. Velkotržnice přes-
to dále zkvalitňuje své služby, vytváří zázemí pro 
zásobování celého hlavního města kvalitními po-
travinami a v neposlední řadě zajišťuje pracovní 
příležitosti pro více než 600 zaměstnanců.

Ivana Slabochová



V ÚNOROVÉM VYDÁNÍ LIPENECKÉHO  
ZPRAVODAJE NALEZNETE:
• zprávy z rady
• zprávy ze zastupitelstva
• financování obce
• plány v roce 2021

Správná odpověď na hádanku z minulého čísla je „Zděný oblouk 
přes Lipenecký potok v lokalitě Pod Baněmi“.

Za přítomnosti šéfredaktora Lipeneckého zpravodaje a  tajemníka 
úřadu městské části vylosovala z  došlých správných odpovědí mís-
tostarostka výherkyni Milenu Švorcovou. Gratulujeme! Děkujeme také 
panu Šolcovi za povídání ke zděnému oblouku.

(lv)

HÁDANKA

Zděný oblouk přes Lipenecký potok v  lokalitě „Pod Baněmi“, kte-
rý se stal motivem pro vědomostní soutěž Lipeneckého zpravodaje, 
představuje dnes pěknou lipeneckou památku místního lidového sta-
vitelství. Podle toho bychom se k ní měli chovat a uchránit ji před zni-
čením. Naše městská část Prahy podobnými originálními zajímavost-
mi zrovna neoplývá, a na cit developerů pro památky bych nespoléhal.  

Tento „most“, jak mu staří rodáci za mého dětství říkali, vznikl ru-
kama lipeneckých občanů někdy před více než sto třiceti lety. Přes-
né stáří se mi zatím nepodařilo zjistit. Překlenul strmou rokli potoka 
a  umožnil pohodlný přechod pro pěší a  selské potahy lipeneckých 
i baněckých hospodářů. Ještě před sedmdesáti lety to šíře mostovky 
bezpečně umožňovala. Když jsem nostalgicky asi před dvaceti lety na 

Chraňme si památky

ní naposledy postál, byla již jen blátivou, jezdeckými koňmi vyšlapa-
nou stezkou. Změnil se i  charakter borového „vocelkovského lesa“ 
v bezprostředním okolí, což je ostatně zřetelné ze soutěžního snímku.

Nedaleko od mostu, proti proudu potoka, je nevelký opuštěný lom, 
místními řečený Skalka, který byl nepochybně zdrojem pro základové 
zdivo. Velkými plochými balvany ze Skalky byly ostatně pečlivě prove-
deny všechny úpravy a stavby – splavy – na potoce. Poctivé cihlové 
zdivo klenby mostu si drželo červenou barvu ještě v době, kdy jsme 
jako kluci pod ním procházeli na houbařských výpravách. Byla to sice 
zbytečná komplikace, přeskakovat po kamenech vodnatý potok, da-
leko vodnatější než je dnes, ale projít pod masivní klenbou na opuš-
těném místě bylo pro nás cosi dobrodružného a  dokonce mírně ta-
jemného. Navíc ve stráni vpravo měl vzorně upravený rozměrný vchod 
do nory jezevec. Ještě dnes cítím lehké mrazení, které jsme měli při 
představě, co bychom asi dělali, kdyby se náhle objevil. Pochopitelně 
jsme si ho představovali náležitě rozzuřeného.

Mohl bych vyjmenovat mnoho příčin, proč chránit staré památky. 
Jednou z nich je společná paměť, spojující s daným místem i ty, kteří 
už dávno odešli jinam. Při návratech hledají pevné body, jakým je náš 
most, a pokud je naleznou na svém místě, vědí, že obec je  v dobrých 
rukách.

Dr. Josef Šolc

Nová hádanka
Víte, kde se říká Ve Verpánčí?
Své tipy zasílejte na mail: hadanka@mclipence.cz do 15. ledna 2021. 
Vylosovaný výherce získává kalendář na rok 2021.

Lidl
Společnost Lidl Česká republika zahájila na konci září stavbu nové pro-
dejny ve Velké Chuchli naproti Hornbachu. Prodejna přinese návštěvní-
kům komfortní nakupování od začátku až do konce. U prodejny bude pro-
storné parkoviště se 135 parkovacími místy včetně šesti míst určených pro 
osoby s omezenou schopností pohybu a orientace a dvou míst pro osoby 
doprovázející dítě v kočárku. Prodejna by se zákazníkům měla otevřít již 
v polovině roku 2021.

KFC
Ve stejném termínu společně se stavbou prodejny Lidl se začala stavět 
i jednopodlažní restaurace KFC se 16 parkovacími místy včetně dvou stání 
pro invalidy a jednoho stání pro rodiny s dětmi. Po otevření nové provo-
zovny by se mělo rozšířit pokrytí rozvážkou a snad se dočkáme dovozu 
jídla z této restaurace, která v současné době do Lipenců jídlo nedováží.

Prodloužení pruhu pro autobusy na Strakonické směrem do centra
Koncem září získala Technická správa komunikací stavební povolení na 
rozšíření Strakonické ulice o  pruh pro autobusy a  vozidla Integrované-
ho záchranného systému směrem do centra. Nově tak vznikne vyhraze-

Stavby v okolí Lipenců ný jízdní pruh v celkové délce 2,179 km. Začátkem prosince by měla být 
podepsána smlouva o dílo s dodavatelem a stavba by měla začít ještě 
koncem roku 2020 a skončit nejpozději v září 2023.

(lv)

ŘIDIČSKÉ PRŮKAZY U SOUSEDŮ
Od 1. 11. 2020 přibylo v  budově černošické radnice, Karlštejnská 

259, nové pracoviště oddělení řidičských oprávnění. Vyřizují zde žádos-
ti o  nové řidičské průkazy, výměny řidičských průkazů z  důvodu konce 
platnosti, ztráty, poškození, odcizení a zničení, vydání digitálních karet 

do tachografu, vydání mezinárodního řidičského průkazu, vydání výpisu 
z evidenční karty řidiče. Na vyřízení záležitostí na tomto pracovišti je ne-
zbytné využít objednávkového systému. Pozor, v Karlštejnské nelze vyřídit 
vrácení řidičského průkazu po zákazu řízení či zádrži řidičského průkazu, 
záležitosti týkající se bodového hodnocení řidiče (dosažení 12 bodů) ani 
námitek proti zápisu bodů.

(iž)
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